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Knowledge, Risk Perception and Prevention against Diphtheria 
among Caregivers of Children under-fives in Chikun Local 

Government Area, Kaduna State, Nigeria

ABSTRACT

BACKGROUND: Diphtheria, a re-emerging public health threat, is a 
vaccine-preventable acute respiratory infection caused by toxigenic 
strains of  Corynebacterium diphtheriae. Caregivers of  this most vulnerable 
group must be knowledgeable of  the disease, its risk factors, and 
preventive measures to curb its spread.

OBJECTIVES: To determine the knowledge, risk perception and 
prevention against diphtheria among caregivers of  under fives 

METHOD: A cross-sectional descriptive study was conducted in 
January 2024. A total of  288 caregivers of  children under five years of  age 
were selected using a multi-stage sampling technique, and data were 
collected using an interviewer-administered questionnaire. The data were 
analyzed using SPSS version 27, and results were presented in tables. The 
chi-square test was used to test for association between the socio-
demographic variables and dependent variables, and the level of  
statistical significance was set at a p-value of  <0.05.

RESULTS: The median age of  the respondents was 32 ± IQR 10.8 years. 
About half  (51.7%) of  the respondents had good knowledge of  
diphtheria, positive perception of  the risk of  the disease was reported in 
77.1% of  the respondents and 75.6% had good practice of  the preventive 
measures against the disease. A quarter (26.8%) of  the respondent's 
children took the complete 3 doses of  the pentavalent vaccine. 

CONCLUSION: Despite positive diphtheria prevention behaviors, the 
identified gap in pentavalent vaccination coverage indicates a significant 
need for community immunization programs. Investigating the factors 
contributing to this low coverage is crucial for developing effective 
strategies to strengthen immunization programs.

WAJM 2025; 42 (7): 542-551
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RÉSUMÉ

CONTEXTE: La diphtérie, une menace réémergente pour la santé 
publique, est une infection respiratoire aiguë évitable par la vaccination, 
causée par des souches toxinogènes de Corynebacterium diphtheriae. Les 
aidants de ce groupe le plus vulnérable doivent être informés de la 
maladie, de ses facteurs de risque et des mesures préventives pour freiner 
sa propagation.

OBJECTIFS: Déterminer les connaissances, la perception du risque et 
les pratiques de prévention contre la diphtérie chez les aidants d'enfants 
de moins de cinq ans.

MÉTHODE: Une étude descriptive transversale a été menée en janvier 
2024. Un total de 288 aidants d'enfants de moins de cinq ans a été 
sélectionné à l'aide d'une technique d'échantillonnage en plusieurs étapes, 
et les données ont été recueillies à l'aide d'un questionnaire administré par 
un enquêteur. Les données ont été analysées avec SPSS version 27, et les 
résultats ont été présentés sous forme de tableaux. Le test du chi carré a 
été utilisé pour évaluer l 'association entre les variables 
sociodémographiques et les variables dépendantes, avec un seuil de 
signification statistique fixé à p < 0,05.

RÉSULTATS:  L'âge médian des répondants était de 32 ± IQR 10,8 ans. 
Environ la moitié (51,7 %) des répondants avaient une bonne 
connaissance de la diphtérie, 77,1 % avaient une perception positive du 
risque de la maladie, et 75,6 % pratiquaient correctement les mesures 
préventives. Un quart (26,8 %) des enfants des répondants avaient reçu les 
trois doses complètes du vaccin pentavalent.

CONCLUSION: Malgré des comportements positifs en matière de 
prévention de la diphtérie, l'écart observé dans la couverture vaccinale 
pentavalente souligne un besoin important de programmes 
communautaires de vaccination. Il est essentiel d'examiner les facteurs 
contribuant à cette faible couverture afin de développer des stratégies 
efficaces pour renforcer les programmes de vaccination.

WAJM 2025; 42 (7): 542-551
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